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Pan 
Jarosław Bauc 
Minister Finansów 

Szanowny Panie Ministrze 

Do  Rzecznika  Praw  Obywatelskich  docierają  sygnały,  że  część 
przewoźników,  wykonujących  zbiorowy  przewóz  osób  powszechnie  dostępnymi 
środkami  transportu  autobusowego,  przestała  honorować  uprawnienia  inwalidów  i 
kombatantów  do  zniżkowych  i  bezpłatnych  przejazdów  środkami  tej  komunikacji, 
które  zagwarantowane  są w  przepisach  ustawowych.  Dokumenty  otrzymane przez 
Rzecznika od Marszałka Województwa Lubelskiego (protokół ustaleń dokonanych w 
dniu  12  maja  1999  r.  podczas  spotkania  przedstawicieli  Rządu  z  Sekcją  Krajową 
Przedsiębiorstw  państwowej  Komunikacji  Samochodowej  NSZZ  "Solidarność"  oraz 
pismo  Sekretarza  Stanu  w  Ministerstwie  Finansów  z  dnia  9  lutego  br.,  Nr  GN 
5/068/16/200  )  wskazują,  że  sytuacja  taka  wynika  z  faktu,  że  od  ubiegłego  roku 
samorządy województw  przekazują  przewoźnikom  jedynie  dopłaty  rekompensujące 
utratę wpływów  z  tytułu  stosowania  50 %  ulgi  przysługującej  dzieciom  i młodzieży 
przy przejazdach z miejsca zamieszkania do szkoły i z powrotem (art. 5 ust. 1 ustawy 
z dnia 20 czerwca 1992  r. o uprawnieniach do bezpłatnych  i ulgowych przejazdów 
środkami publicznego  transportu zbiorowego (Dz. U. Nr 54, poz. 254 z późn. zm.). 
Tymczasem  zgodnie  z  art.  8a  powołanej  wyżej  ustawy,  samorządy  województw



zobowiązane  są  przekazywać  przewoźnikom,  wykonującym  krajowe  autobusowe 
przewozy  pasażerskie,  dopłaty  do  przewozów  z  tytułu  stosowania  wszystkich 
obowiązujących ustawowych ulg w przewozach pasażerskich. W świetle powyższej 
regulacji  dopłacanie  przez  budżet  państwa  do  przewozów  tylko  jednej  z  kilku 
kategorii  osób  uprawnionych  do  ulg  w  przejazdach  środkami  transportu 
autobusowego  jest  działaniem  niedopuszczalnym,  które  nie  tylko  narusza  prawa 
przewoźników, ale  także oddziaływuje negatywnie na sferę praw pozostałych osób, 
którym  z  mocy  ustawy  przysługuje  uprawnienie  do  ulgowych  lub  bezpłatnych 
przejazdów  komunikacją  autobusową,  a  których  to  uprawnień nie  chcą honorować 
przewoźnicy  z  uwagi  na  niewywiązywanie  się  przez  budżet  państwa  z  obowiązku 
stosowania dopłat do przewozów objętych ulgami. 

Mając  powyższe  na  uwadze  zwracam  się  do  Pana  Ministra  z  prośbą  o 
zbadanie  zasygnalizowanego  problemu,  ustosunkowanie  się  do  przedstawionych 
informacji oraz poinformowanie Rzecznika o swoim stanowisku. 

Z poważaniem 

// prof. dr Andrzej Zoll


